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Verslag van uw voorzitter
• Het zijn spannende tijden. Hebben onze bijen de strenge vorst wel goed doorstaan en heb-
ben wij de varroamijt nog goed onder controle?  Als de laatste wespen in het najaar de suiker/
honingvoorraad niet hebben geplunderd zal het met de wintervoorraad wel goed gezeten heb-
ben. Als het vlieggat klein genoeg was zullen de muizen geen kans gehad hebben om binnen te 
komen om de boel leeg te roven. Je kunt als imker veel doen om de bijenvolken goed door de 
winter te helpen. Maar soms heb je gewoon pech of valt het enorm mee. De reinigingsvlucht, 
waarbij onze bijen massaal naar buiten komen om hun overvolle darmen te legen en daarna 
het eerste stuifmeel binnen zien komen en het volk steeds actiever ziet worden is genieten. Bij 
mooi weer de vervuilde bodem vervangen en de oude verschimmelde raat in de onderste bak 
vervangen. Controle op aanwezigheid van voldoende voer en kijken of er nog een goede moer 
aanwezig is. Voor je het weet zit je er weer helemaal in en geniet je weer van een momentje 
observeren van de vliegplank. De koude winter en de zorgen of het wel goed gaat met onze 
bijen ben je dan weer snel vergeten.

• Of en hoe er dit jaar een imkercursus gegeven kan worden is op het moment dat ik dit 
schrijf heel erg onduidelijk. Er staan veel mensen op de wachtlijst, maar eerst moet de cur-
sus van vorig jaar afgemaakt worden. Die cursus is door Corona niet verder gekomen dan een 
enkele theorieles. Voor onze vereniging is de cursus belangrijk. De aanwas van nieuwe leden 
houdt onze vereniging vitaal en de imkertuintjes gevuld. Dat betreft natuurlijk niet alleen de 
cursus. Ook de imkersoos, de open dagen en andere activiteiten zijn belangrijk voor het goed 
functioneren van de vereniging. Het bestuur discussieert er veel en vaak over. Dolgraag willen 
wij de draad weer oppakken, desnoods met de nodige aanpassingen. De wil is er, maar Corona 
bepaalt wat er mogelijk is. 

• Elders in deze editie leest u over het verplicht registreren van bijenvolken. Europese regels 
die in andere landen al langer normaal zijn gaan nu ook voor Nederland gelden. Niet helemaal 
vreemd als je beseft dat honingbijen worden gezien als landbouwhuisdieren. Dieren die in ge-
val van bijvoorbeeld een uitbraak van het zeer besmettelijke Amerikaans vuilbroed te traceren 
moeten zijn. Tot nu toe kon de imker onbeperkt en zonder zorgen net zoveel bijen houden als 
hij wilde en waar hij dat wilde. Die tijd zou zo maar eens voorbij kunnen zijn. 

• Rond 15 april zullen de volken op onze parken weer geteld worden. Volgens afspraak mogen 
er per imkertuin niet meer dan 10 volken staan.

• In het kader van het onderzoek naar voed-
selconcurrentie wordt op een van de volken 
op het nieuwe park nog steeds met het Beep 
registratiesysteem de temperatuur in het 
broednest, het geluid en het gewicht bijge-
houden. Daar is nu ook een teller in het vlieg-
gat bijgekomen. Daarmee wordt het aantal 
uitgaande en binnenkomende bijen geregis-
treerd. Zo kun je thuis vanaf de bank zien hoe 
actief jouw bijen op het park zijn. Een leuk 
hulpmiddel.

    Bijenkast op een weegschaal met de teller op de vliegplank.

• In het nieuwe toilet aan de buitenkant van het museum is een defi brillator, een AED, op-
gehangen. Een apparaat waarmee het hartritme van een bewusteloze patiënt weer op gang 
gebracht kan worden. Binnenkort wordt er uitleg over het gebruik hiervan gegeven aan elke 
gebruiker van het park die daar behoefte aan heeft. Corona bepaalt nog even hoe dat gaat 
gebeuren.
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Het bijenweetje gaat dit keer over agressie

Bijen zijn eigenlijk heel aardige en rustige dieren. Als je als imker goed met ze omgaat word 
je weinig gestoken. Hooguit als je per ongelijk een bij klemzet of als er stress in het volk is. In 
de tuin vliegen ze van bloem naar bloem en als wij mensen er even langs moeten vliegen ze 
rustig verder naar  een andere bloem. Anders dan wespen zijn bijen zelden opdringerig.  Zij 
maken deel uit van een uiterst sociaal volkje waarin dochters met hun moeder goed samen-
werken bij het grootbrengen van de jongen en het verzamelen van voldoende voedsel. In veel 
gevallen kan de mens daar best wat van leren. Aristoteles, Plato, Shakespeare, Marks en zelfs 
Napoleon hebben de bijenvolken als voorbeeld gesteld aan de mens. Napoleon ging daarbij wel 
een beetje de mist in, want volgens hem was die ene grote bij een (vanzelfsprekend mannelij-
ke) koning! Voor Napoleon was het ondenkbaar dat die ene grote belangrijke bij een vrouw zou 
kunnen zijn. Jammer genoeg had hij de publicatie van de Amsterdammer  Jan Swammerdam 
niet gelezen, die al in 1670 ontdekte dat die grote bij in het volk een koningin was! Dat kwam 
omdat Swammerdam als een van de eersten een microscoop tot zijn beschikking had. Hij 
schreef dat op in de “Algemeene verhandeling van de Bloedloose Dierkens”. Napoleon had geen 
tijd om dat te lezen. Die had andere prioriteiten.

Onze bijen leven harmonieus in een celibatair zusterschap en zorgen met veel toewijding voor 
hun moeder, jongere zusjes en broertjes. Bij de mens kun je dat patroon misschien slechts 
vinden in een nonnenklooster.  Toch is dit bijenklooster niet altijd wat het lijkt. In dit schijnbare 
idyllische vrouwenklooster worden koninginnen afgezet en vermoord. Worden eitjes opgege-
ten, bezoekers uit een ander nest de vliegplank afgesleept en mannen die niet meer nodig zijn 
uitgehongerd. Zo nodig wordt het nest met veel geweld verdedigd en soms wordt een ander 
nest leeggeroofd. 

Zodra er voedseltekort is, of tegen het einde van de zomer, worden de darren uitgehongerd en 
verdreven. Soms zijn zij dan nog (even) welkom in een ander volk,  maar ook daar zullen zij 
uiteindelijk moeten verdwijnen. De dames willen de darren alleen in de kast hebben als zij no-
dig zijn voor het bevruchten van de jonge koninginnen. In deze dikke luie uitvreters wordt niet 
meer geïnvesteerd als dat niet echt noodzakelijk is. Bij te weinig dracht is het goed mogelijk 
dat een zwak volk wordt leeg geroofd door een veel sterker volk.  Eigen volk eerst is voor bijen 
geen vreemd begrip. Een koningin kan met gemak drie of meer jaar oud worden. Maar als zij 
te weinig eieren legt, te veel darren produceert of van een ander ras is en haar gedrag door de 
werksters slecht wordt begrepen wordt zij simpelweg afgestoken en vervangen. De werkster 
hebben dit falen van de koningin vaak sneller door dan de imker. Die imker wordt dan verrast 
met een jonge ongemerkte moer die hij beslist niet verwacht had. Het afknippen van een vleu-
gel of het ontbreken van een achterpoot van de koningin is voor de werksters geen probleem. 
Beschadiging aan een voorpoot of het achterlijf ( Op de voorpoten zitten belangrijke geurklie-
ren en het achterlijf bevat de enorme eierstokken) geeft altijd aanleiding voor de  werksters 
om de koningin te vervangen.   In bepaalde omstandigheden wordt de koningin ingebald. Een 
paniekreactie die als doel heeft de koningin in bescherming te nemen. Het gebeurt vooral bij 
erg jonge koninginnen die nogal schrikachtig zijn en als wij de kast bij slecht weer openmaken. 
Kan ook gebeuren bij ruw werken of gebruik van te veel rook! Bij dit inballen vormen de bijen 
een bal rond de koningin. Probeert de imker die met rook of met de hand uit elkaar te duwen 
dan wordt de bal dikker en verhoogt de kans dat de koningin te warm wordt en stikt. Het beste 
kun je dan de kast snel sluiten en hopen dat de rust weer snel terugkeert. Hiermee wordt weer 
duidelijk dat het handelen van de imker van grote invloed is op het gedrag (en welzijn) van de 
bijen.

Het wordt voorjaar. Vergeet de winter en Corona. Geniet van uw bijen.

Ko Veltman
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Een greep uit leuke activiteiten
(door Marianna de Leeuw)

Landelijke zaaidag op 22 april 2021 (op de dag van de Aarde)!

Het streven naar een gezonde leefomgeving voor bestuivende diersoorten. Dat is hard nodig, 
want in ons landschap hebben bestuivers zoals bijen en vlinders het zwaar.
Wij kunnen helpen en zorgen voor voedsel voor bijen en hun larven het hele jaar door.

Al enkele jaren ben ik vrijwilligster voor The Pollinators. Het betreft dan zadenzakjes vullen, 
zadenzakjes uitdelen aan publiek en voedselbank worden. De voedselbanken voor (wilde)bijen 
zijn adressen waar mensen zadenzakjes kunnen ophalen. Dus ook bij mij ;). Stuur mij gerust 
een mail als je mee wilt doen. (leeuwtjem@gmail.com)

De zadenmix die we uitdelen 
bestaat uit één- en tweejarige 
planten: phacelia, boekweit, witte 
mosterd, koriander, alexandrijnse 
klaver, inkarnaatklaver, gouds-
bloem, karwij, bladrammenas, 
korenbloem, komijn, dille, wilde 
malve, venkel, barnagie.

Deze planten bevatten aantrek-
kelijke bloemen voor bijen en 
vlinders. Ik wil hierbij wel ver-
melden dat ook vaste planten erg 
belangrijk zijn, omdat die voor 
een langdurige oplossing zorgen. 
Houd dit dus in je achterhoofd 
als je van jouw omgeving/tuin 
echt een bestuiversparadijsje wil 
maken.

      Foto Marianna de Leeuw (witte valeriaan offi cinalis)

20 Mei World Bee Day is wereldwijd uitgeroepen door de Verenigde Naties om aandacht te 
vragen voor het belang van (honing)bijen op initiatief van Slovenië. Het wereldwijde initiatief 
World Bee Day wordt in Nederland georganiseerd/gecoördineerd door Stichting Bijenvrienden 
en de Bijenstichting.

Waarom 20 mei?
De maand mei is een bijzondere maand voor de honingbijen. De kolonie is dan zeer actief, pro-
duceert volop voorjaarshoning en gaat vaak zwermen. Ook zijn in mei vele wilde bijensoorten 
actief. We roepen iedereen op om op deze dag eens stil te staan bij de bijen in je leefomge-
ving.
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Opmerkelijk nieuws; 
worden imkers minder snel ziek?

De arts Karsten Münstedt heeft met collega’s een vragenlijst ontwikkeld om te onderzoeken of 
bijengif werkt tegen COVID-19. Een onderzoek uit China levert hem hiervan het bewijs. 

Imkers uit Duitsland worden uitgenodigd om deel te nemen. Bijengif tegen COVID-19: imkers 
worden minder snel ziek?
Eind april 2020 verscheen het rapport over een studie uit China in het Toxicon-magazine, 
waaruit bleek dat nog geen imker lijdt aan COVID-19, zelfs niet in de meest getroffen provincie 
Wuhan. 
In dit onderzoek zijn in totaal 5.115 imkers geïnterviewd (723 in Wuhan). Ook werden 121 
patiënten uit apitherapiecentra geanalyseerd. 
Hoewel sommige mensen nauw contact hebben gehad met geïnfecteerde mensen, heeft nie-
mand COVID-19. 
De Duitse artsen Prof. Dr. Karsten Münstedt, Dr. Heidrun Männle en Prof. Dr. Jutta Hübner en-
willen ze gebruiken als basis voor hun eigen onderzoek.

Volgens de eerste resultaten van de imkersonderzoeken veronderstelden Chinese artsen dat 
tolerantie voor bijengif een beschermend mechanisme kan zijn tegen coronavirusinfectie. 

Als deze hypothese juist blijkt te zijn, kan bijengif een interessante optie zijn voor de bestrij-
ding van coronavirusziekte, of kunnen imkers met vertrouwen vergaderen”, vermoeden de drie 
Duitse artsen en willen ze de imkers in dit land ondervragen. 
Daarom is in samenwerking met de Universiteit van Jena een vragenlijst opgesteld, waarmee 
imkers hun ervaringen met het coronavirus kunnen rapporteren. Volgens Karsten Münstedt 
heeft de ethische commissie van de Universiteit van Jena deze studie ook positief beoordeeld.

Uit Het Ambrosiusgilde - Marianna de Leeuw

Europese regels voor de 
registratie van bijenvolken

Op 21 april 2021 treedt in werking de Europese ‘Dierengezondheidsverordening’ (DGV). Deze 
verordening zal, hoe dan ook gevolgen hebben voor de AVBB. Zoals de naam van de veror-
dening aangeeft gaat het om het bevorderen van de gezondheid van dieren, waaronder ook 
die van bijen. De verordening beoogt die gezondheid te bevorderen door het registreren van 
dieren, waaronder ook bijenvolken. In het geval van ziekten kan de uitbreiding hiervan, door 
de registratie van de bijenvolken, worden voorkomen.

De Nederlandse overheid heeft echter bij de onderhandelingen over de Verordening aange-
geven een verplichte registratie van bijenvolken niet te willen. Nederland stond bij dit verzet 
tegen registratie echter alleen. De andere lidstaten van de Europese Unie zagen wel de voor-
delen van registratie en hebben de verordening dan ook aanvaard. Daarom geldt vanaf 21 april 
de ‘Dierengezondheidsverordening’, overigens niet alleen voor de andere EU-lidstaten, maar 
ook voor Nederland. 
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De andere EU-lidstaten zullen de bijenvol-
ken registreren. Nederland heeft aange-
kondigd dat niet te zullen doen. De Ne-
derlandse overheid erkent weliswaar het 
belang van dierenwelzijn maar vindt, in 
tegenstelling tot andere EU-lidstaten, dat 
registratie te veel administratieve romp-
slomp met zich brengt. Gegeven de weige-
ring van de Nederlandse overheid om tot 
registratie over te gaan wordt er gezocht 
naar mogelijkheden om te komen tot een 
registratie op andere wijze. De NBV en Im-
kers Nederland hebben zich hier de laatste 
tijd voor ingespannen. Via het lidmaat-
schap van deze verenigingen zou dan een registratie van bijenvolken kunnen plaatsvinden om 
op die wijze aan de verplichtingen van de Europese Verordening te kunnen voldoen.

Het bestuur van de AVBB staat op zich positief ten opzichte van het streven van de NBV te 
komen tot een registratie van bijenvolken, maar wil daarbij wel enige kanttekeningen plaatsen. 
Ten eerste is de AVBB van mening dat nu dat er een Europese Verordening is aanvaard en die 
ook voor Nederland vanaf 21 april 2021 geldt, de Nederlandse overheid hieraan ook op loya-
le wijze uitvoering zou dienen te geven. De Nederlandse overheid zou dan ook dienen over te 
gaan tot registratie, om op die wijze bij te dragen aan dierenwelzijn. 

De NBV en Imkers Nederland willen komen tot registratie en hun leden overtuigen van het be-
lang hiervan. Leden van deze verenigingen zouden dan in de toekomst collectief aan de regis-
tratieplicht voldoen en niet als individuele imker geregistreerd behoeven te worden. Dit roept 
direct een eerste vraag op. De EU-verordening die registratie door de Nederlandse overheid 
verplicht stelt, doet dit vanuit de optiek van dierenwelzijn. In concreto gaat het bij bijen om 
het voorkomen dat ziektes als Amerikaans vuilbroed zich uitbreiden doordat je weet waar zich 
(via de registratie) bijenvolken bevinden. Wanneer je via de verenigingen collectief registreert, 
weet je niet waar de bijenvolken staan. Dan heeft registratie in termen van het voorkomen dat 
ziektes zich uitbreiden weinig zin. Nu zou dit niet de zorg moeten zijn van de AVBB, maar eer-
der van de overheid, de NBV en Imkers Nederland. Echter de AVBB wordt wel met de gevolgen 
geconfronteerd.  

De huidige perikelen rond de registratie van bijenvolken kan er toe leiden dat ‘bedrijfsmatige 
imkers’ zich via een lidmaatschap van de AVBB laten registreren. Op die wijze voldoen deze 
imkers aan de registratieplicht die vanaf 21 april geldt, zonder als individuele imker geregis-
treerd te staan. Daar komt bij dat bedrijfsmatige imkers zich in de toekomst vermoedelijk 
apart bij het ministerie moeten melden en daarmee belastingplichtig worden. Precies de reden 
voor de imkers met meer dan 35 volken om zich bij de AVBB aan te melden en zo onder de 
radar te blijven. Dat zou kunnen inhouden dat de AVBB niet langer zou bestaan uit ‘hobby-im-
kers’, die het houden van bijen gewoon leuk vinden en een potje honing als een leuke bijkom-
stigheid ervaren, maar ook uit ‘bedrijfsmatige imkers’, die eigenlijke niets met bijen hebben, 
maar die het juist alleen om de honing te doen is en die door het lidmaatschap van de AVBB 
de belasting proberen te ontduiken. Het bestuur van de AVBB wil dat voorkomen. Het bestuur 
vindt dat het karakter van onze vereniging niet moet veranderen. De AVBB is een vereniging 
van en voor ‘hobby-imkers’ en niet voor ‘bedrijfsmatige imkers’, die uitsluitend commerciële 
doeleinden nastreven. 

In het Huishoudelijk Reglement va de AVBB is een bepaling opgenomen die het mogelijk maakt 
om ‘bedrijfsmatige imkers’ als lid niet tot de AVBB toe te laten. Immers in artikel 1 lid 1 is be-
paald: De aangifte als lid moet schriftelijk geschieden. Het bestuur beslist over toelating. Van 
de beslissing van het bestuur is beroep mogelijk op de Algemene Vergadering.
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Op grond van dit artikel wil het bestuur ‘bedrijfsmatige imkers’ weren. Als criterium willen we 
daarvoor hanteren 35 bijenvolken. Een imker die meer dan 35 volken heeft en lid wil worden 
van de AVBB zal dan door het bestuur worden geweigerd. Het weren van ‘bedrijfsmatige im-
kers’ is ook goed verdedigbaar.  Artikel 4 van de Statuten van de AVBB maakt namelijk vol-
strekt duidelijk dat de AVBB is opgericht als vereniging voor en van ‘hobby-imkers’ en niet voor 
‘bedrijfsmatige imkers’. In dit artikel staan de volgende begrippen: Het bevorderen van kennis, 
organiseren van voordrachten, lessen, excursies, tentoonstellingen, instandhouden van bijen-
stands, een bibliotheek, ter beschikking stellen aan de leden van werktuigen en materiaal. Dit 
alles zijn geen zaken die horen bij het ‘bedrijfsmatig’ houden van bijen. Op de komende ALV, 
die op een onbekende datum ergens in 2021 zal worden gehouden, kunnen we uitgebreid over 
deze problematiek spreken.

Het bestuur

Het lied van de bij – 
wat bijen ons kunnen leren
(met toestemming van Alberthe Papma) en eerder verschenen bij The Optimist - bijdrage van 
Marianna de Leeuw

Ze bezitten een enorme wijsheid en houden ons een spiegel voor hoe te leven. Wie bijen leert 
begrijpen, begrijpt ook hoe mensen goed voor elkaar en voor de aarde kunnen zorgen. Over 
haar ervaringen met bijen en de lessen die zij van hen leerde schreef Jacqueline Freeman het 
boek ‘Het lied van de bij’.

DOOR: ALBERTHE PAPMA
Half mei. De natuur komt uitbundig tot bloei. Zwermtijd. Rond het middaguur loop ik de tuin in 
om bij mijn bijen te kijken. Van een van de volken verwacht ik dat ze elk moment kunnen gaan 
zwermen. De zon breekt door en nog vér voor ik bij de bijen ben hoor ik het al; het onmisken-
bare geluid van een zwerm. In de bijentuin is het zeer druk: duizenden bijen, met de koningin 
in hun midden, stromen een van de kasten uit en vliegen in een enorme wolk van ogenschijn-
lijke wanorde de lucht in. Ze schieten met grote snelheid door elkaar heen, hun vleugels glin-
sterend in de zon.
Na enige tijd komt de wolk tot rust, hangend in een dichte tros aan een tak van een boom. Ik 
zal ze scheppen en een behuizing geven. Een nieuw bijenvolk is geboren. Het is een machtig 
en indrukwekkend gebeuren. Hoe vaak ik het inmiddels ook heb meegemaakt, ieder jaar weer, 
bij elke zwerm, voel ik grote verwondering en een diep ontzag. Wie ooit middenin een bijen-
zwerm gestaan heeft, vergeet dit nooit weer.

SPIEGEL
Jacqueline Freeman weet dit als geen ander. Samen met haar man beheert ze een biodynami-
sche permacultuur boerderij in de Amerikaanse staat Washington. Sinds ze jaren geleden een 
afgedankte kast met een bijenvolk kreeg, is ze gefascineerd door bijen. Inmiddels wonen er 
verschillende bijenvolken in totale vrijheid op hun terrein. Echt imkeren doet ze niet meer. Ze 
leeft met haar bijen, observeert, luistert en leert.

Na verloop van tijd besefte ze steeds meer dat bijen een enorme wijsheid bezitten en ons een 
spiegel voorhouden hoe te leven. Een bijenvolk is het toonbeeld van een gemeenschap die 
onbaatzuchtig en doelgericht samenwerkt ten behoeve van het welzijn van allen. Een gemeen-
schap van onderlinge afhankelijkheid en wederkerigheid. Wie bijen leert begrijpen, begrijpt ook 
hoe mensen goed voor elkaar en voor de aarde kunnen zorgen.
Over haar ervaringen met bijen en de lessen die zij van hen leerde schreef Freeman het boek 
‘Het lied van de bij’. In dit boek neemt ze je mee ver voorbij het reguliere imkeren dat vooral 
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gericht is op het nut van bijen voor de mens, bijvoorbeeld in de bestuiving van voedselgewas-
sen of het produceren van honing en was. Vanuit de overtuiging dat bijen een onvervreemd-
baar recht hebben op een eigen bestaan, leert ze je op een andere en nieuwe manier naar 
bijen te kijken. Ze beschrijft de ontwikkeling van een bijenvolk, hun fi jnzinnige communicatie, 
de beslissingen die ze nemen en vooral ook hoe bijen hun leven organiseren in volledige sym-
biose met hun omgeving.

Op basis daarvan laat Freeman ook haarfi jn zien hoe het gedrag van mensen die omgeving ten 
nadele beïnvloedt, onder meer in de manier waarop de industriële, grootschalige, mono-cultu-
rele landbouw is georganiseerd. Bovendien geeft ze handreikingen hoe mensen bijen kunnen 
ondersteunen, bijvoorbeeld door het creëren van bloeiende, biodiverse en gifvrije omgevingen 
en door te kiezen voor duurzaam geteeld voedsel.

HARMONIE
‘Het lied van de bij’ gaat ten principale 
over terugkeer naar een ‘api-cultuur’ 
in de ware zin van het woord. Over het 
in harmonie samenleven van mens en 
bij, mens en natuur. Freeman hoopt 
vooral mensen te inspireren tot refl ec-
tie over hun eigen relatie met anderen 
en de Aarde én tot actief handelen ten 
behoeve van veranderingen ten goede. 
Tot het nemen van verantwoordelijk-
heid.

AVBB-er van het jaar
Wie wordt het in dit bijzondere jaar?

Sinds een aantal jaren kent de AVBB een wisseltrofee toe aan de 
AVBB-er van het jaar, die zich verdienstelijk heeft gemaakt voor de 
vereniging. Dit jaar zou de uitreiking voor de vijfde maal plaatsvin-
den. Normaal gesproken zou dat gebeuren op de Nieuwjaarsbijeen-
komst in januari. Helaas kon deze bijeenkomst door de pandemie 
geen doorgang vinden. Het bestuur vindt het echter niet gepast om 
in dit bijzondere jaar geen AVBB-er van het jaar 2020 uit te roepen. 
Het zou lijken alsof er in dit jaar niet iemand was die zich sterk voor 
de vereniging heeft ingezet. De uitreiking zal plaatsvinden op de 
eerste Soos, die na de pandemie kan plaatsvinden. Mocht er in 2021 geen Soos meer kunnen 
plaatsvinden dan zal de uitreiking plaatsvinden op een speciaal daartoe te houden bijeenkomst 
in beperkte kring, dat wil zeggen de AVBB-er van het jaar zelf, zijn directe familie, de Commis-
sie AVBB-er van het jaar en enige genodigden.

Wij nodigen de leden van harte uit om ondanks de bijzondere omstandigheden opnieuw ie-
mand voor te dragen. Het gaat om een persoon die breed gewaardeerd wordt, omdat hij of zij 
op enigerlei wijze kleur geeft aan het park, mensen met elkaar verbindt en zich inzet voor de 
vereniging. 

Kandidaten graag uiterlijk op 15 april 2021 (gemotiveerd) aanmelden bij:
mvdveldt@hotmail.com of 
aleidvanwifferen@gmail.com of
frankholleman14@gmail.com
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Geen ‘lock down’ in het museum
Wie dacht dat de pandemie ertoe zou leiden dat er in het museum op het Bijenpark geen acti-
viteiten zouden plaatsvinden heeft het mis. De afgelopen tijd zijn Ko Veltman en Gerrit Schip-
per druk aan de slag geweest in het museum. Het hele museum heeft een grote schoonmaak-
beurt gekregen. Daarbij zijn alle vitrines in en uitwendig schoon gemaakt, de planken waarop 
de korven staan gerepareerd en verstevigd. Daar waar nodig zijn etiketten vervangen en er 
zijn twee extra planken bijgemaakt zodat er nu meer ruimte is voor het tonen van de korven. 

De nieuwe extra plank met 
daarop onder andere een oude 
koperen wassmelter en een oude 
kunstraatpers die voorheen door 
ruimtegebrek niet tentoongesteld 
konden worden.

Ook de onlangs geschonken col-
lectie honingpotjes heeft nu een 
plek gekregen. 

Wat nog rest is de korvenstal buiten, die voorzien gaat worden van beschrijvingen van de daar 
aanwezige korven en waarin een slechte korf vervangen gaat worden door een boogkorf.
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Hoera, het Nieuwe Bijenpark heeft 
een eigen pagina op Waarneming.nl!
Sinds kort is het mogelijk om uw natuurwaarnemingen op het Nieuwe Bijenpark te melden op 
een eigen pagina op de website van Waarneming.nl. Er was al een pagina die in naam ge-
deeld werd met Tuinpark Osdorp, maar daarop werd het Bijenpark niet aangegeven en was 
het onmogelijk de meldingen op de juiste plaats te noteren. Nu kan dat dus wel, dus meld hier 
het hele jaar door alles wat groeit en bloeit en ons telkens weer boeit, mits het natuurwaarne-
mingen zijn. Dus alle wilde vogels, slakken, spinnen, kruiden en planten, wilde bijen, kikkers, 
salamanders, vlinders, insecten, paddenstoelen. Alleen: natuurlijk geen gekweekte soorten 
opschrijven, dus niet alle mooie sierplanten en bomen in uw tuin. Echt alle waarnemingen zijn 
belangrijk, ook uw 1001e roodborst of koolmees, dus niet alleen speciale soorten. De inge-
voerde gegevens geven een lokaal en uiteindelijk ook landelijk verspreidingsbeeld van voorko-
mende soorten, en dit wordt gebruikt bij wetenschappelijk natuuronderzoek, maar bv. ook bij 
overheidsbeleid. Zo kunnen de resultaten bijvoorbeeld meegenomen worden bij het voorge-
stelde nieuwe volkstuinbeleid: het is belangrijk dat we de ecologische waarde van de tuinpar-
ken kunnen aantonen bij de gemeente, dus help mee!

Invoeren op Waarneming.nl is eenvoudig en wijst zich vanzelf. U moet zich wel even regis-
treren, dit kan ook met een schuilnaam, indien gewenst. En bent u niet zeker van uw waar-
neming, dan kan een foto uitkomst bieden. Een ingebouwde functie is Obsidentify, wat erop 
neerkomt dat wanneer u een foto uploadt, de algoritmes proberen te bepalen welke soort er 
op de foto staat. Voor veel soortgroepen werkt dit vrij goed, en anders komt u vaak al een heel 
eind in de goede richting. En als de melding niet correct is, wordt u daar vaak snel genoeg op 
gewezen door de moderatoren, de u verder helpen. Rest nog de url: https://waarneming.
nl/locations/672715/

Alex Verstegen

Bijenpuzzel
In een bijenkorf bevinden zich 
twaalf bijen. Het zijn verschil-
lende bijen, maar niet allemaal. 
In feite zijn het zes ‘paar’ bijen. 
Twee van de twaalf zijn namelijk 
precies hetzelfde, zes paartjes 
dus. Herkent de imker de iden-
tieke bijen? De oplossing staat 
op pagina 14.
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Tomáš Libertíny
Uit Het Parool (bijdrage van Marianna de Leeuw)

De mythe van het artistieke genie heeft zijn beste tijd wel gehad. De meeste kunstenaars er-
kennen dat zij op de schouders van reuzen staan en het echt niet allemaal alleen verzinnen. 

Tomáš Libertíny neemt die relativerende bescheidenheid nog een stapje verder. Hij deelt het 
auteurschap van zijn werk met een bijenkolonie.
Libertíny bouwt de skeletten voor zijn sculpturen uit hout en metaal. De bijen bouwen daar 
laag over laag een constructie van bijenwas omheen, die vaak net wat grilliger en daardoor 
levendiger is dan de strakke architectonische ondergrond.

In zijn Kunsthaltentoonstelling vorig jaar was goed te 
zien hoe de samenwerking vorm krijgt. Met behulp 
van de bijenkoningin lokt de kunstenaar het bijenvolk 
in een door hem vervaardigd geraamte en laat de cir-
ca 40.000 bijen vervolgens hun werk doen. Laag voor 
laag vullen zij de contouren van de constructie met 
bijenwas.

De werkbijen vlogen vanuit het naastgelegen park 
door een buis naar binnen, waar ze in een glazen kast 
Libertíny’s ruwbouw afmaakten. Bij Rademakers Galle-
ry is het proces te zien in een video.

Kratje Coca-Cola
Libertíny en zijn onderaannemers bouwen klassieke 
vormen: een amfora of kegel, een buste van Nefertiti 
of een elegant gedraaide pilaar die vernoemd is naar 
Brancusi’s beroemde Endless Column (1918) en daar 
ook iets van weg heeft, maar net zo goed doet denken 
aan de dubbele helix van ons dna. Het beste werk, 
Brutus, bestaat uit een buste die een afgietsel is van 
Libertíny zelf, geplaatst op een kratje Coca-Cola.

Door zo’n symbool van de consumptiemaatschappij 
te combineren met een zelfportret in bijenwas en een 
verwijzing naar de beroemdste verrader uit de ge-
schiedenis, onderstreept Libertíny hoezeer de relatie 
tussen natuur en cultuur onder druk staat.

Sinds 1980 is de bijensterfte wereldwijd schrikbarend 
toegenomen. Precieze oorzaak onbekend, maar de 
schuldige laat zich raden. Het gesneuvelde slachtoffer 
portretteerde Libertíny in een levensgrote foto – zo 
móét je je wel verhouden tot het drama dat het com-
plete ecosysteem bedreigt.

Libertíny’s sculpturen in bijenwas zijn conceptueel 
sterk en dat heeft ze een terecht plekje opgeleverd in 
de collecties van onder andere Museum Boijmans Van 
Beuningen en het New Yorkse Moma.

Maar de geboren Slowaak maakt meer werk op basis 
van zijn bijenonderzoek. En dat is zo wisselend van 
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uiterlijk en kwaliteit dat je bijna denkt met verschillende kunstenaars van doen te hebben.

Zwarte friemels
Zo maakt hij ook schilderijen van rode papavers tegen een lichtblauwe lucht. De wetenschap 
dat de zwarte friemels de vliegbewegingen van bijen beschrijven, geven het werk enige diepte, 
maar het blijft zoetig, op het truttige af. Beter, maar niet zo makkelijk aan het andere werk te 
koppelen, zijn de blobvormige wandsculpturen in kunststof.
Die link is er weer wel bij de grote inkttekeningen gevat in een laag kunsthars. Libertíny tekent 
ze met BIC balpennen, streepje voor streepje, vergelijkbaar met de noeste arbeid van bijen.
Het resultaat is gelaagd en mysterieus, alsof je naar een grot of sterrenhemel kijkt. De natuur 
wordt hier opgeroepen met een lowtechproduct van de industriële revolutie.
Melancholia
Waar Rademakers Gallery, KNSM-Laan 291
Was te zien t/m 30 januari 2021

Wie kan imker/volkstuinier 
Burhan Kurtulmus aan een nieuwe tuin 
helpen?
Burhan, imker en lid van onze imkervereniging Amstelland heeft al ruim 8 jaar een mooie 
volkstuin in Halfweg. Op zo’n 300m2 heeft hij zijn eigen ‘buiten’ gecreëerd met een groente- 
en fruittuin, wat kippen en natuurlijk zijn bijenvolken. Deze volkstuin betekent heel veel voor 
Burhan en hij is er bijna elke dag om alles te verzorgen en na te lopen.
Hij was al met bijenhouden begonnen voordat hij in 2019 een plekje vond op de basiscursus 
bij onze vereniging. Met veel trots kan hij nu aan iedereen zijn imkerdiploma laten zien.
Inmiddels heeft hij zo’n 12 Carnica bijenvolken staan en levert hij aan familie en vrienden ho-
ning.

Helaas heeft Burhan vorige maand gehoord dat hij per september 2021 zijn ‘buiten’ moet ver-
laten.
Hij is dus druk op zoek naar een nieuwe plek waar hij opnieuw kan beginnen.
Elke plek in de wijde omtrek van Amsterdam is goed: de nieuwe tuin mag weer 300m2 zijn, 
maar groter is alleen maar fi jn! Huren is oké, maar ook kopen is een optie.

Hij vroeg mij om hem te helpen om zijn wensen zo breed mogelijk te verspreiden. Dus van-
daar deze oproep aan jullie en aan iedereen in jullie kennissenkring: Help Burhan weer aan 
een mooie plek!

Alvast bedankt en natuurlijk ook namens Burhan,
Hartelijke groet,

Jos Valentin

PS: Lees meer over Burhan in ons verenigingsblad BijPraten nummer 149, November 2019 
(pag. 14).
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Bee-mail
Column van Gerard van der Zwan

Het komende jaar is het veertig jaar geleden dat wij een Moestuin en Bloementuin begonnen. 
Het was in de tuin van ons Dijkhuis van de polder van de Haarlemmermeer dat ik een eerste 
spade in de grond stak om er ons voedsel te verbouwen en Ria een deel van de tuin inrichtte 
met bloemenbedden. Nu al die jaren later verbouwen we nog steeds voor een groot deel van 
het jaar ons eigen voedsel en staat onze tuin vol bloemen, al is het niet langer op de ringdijk 
van de Haarlemmermeer, maar tegenwoordig in Duitsland even over de grens met Drenthe. In 
het dorp waar ik woon ben ik, zo ver ik weet de enige die zijn eigen voedsel verbouw. Ik heb 
lang nagedacht waarom dit zo is, en ben tot de conclusie gekomen dat mensen in de streek 
waar wij wonen en ook over de grens in Drenthe, volks- en moestuinen toch nog steeds asso-
ciëren met armoede. Just in deze contreien hielden mensen in het verre verleden geen moes-
tuin uit plezier maar puur uit economische noodzaak. Gelukkig ligt dat voor ons anders. Dat 
wij een moes- en bloementuin begonnen was omdat we het leuk vonden om bloemen te laten 
bloeien en onbespoten voedsel te eten. En natuurlijk levert zo’n moestuin iets op, je bespaart 
de uitgaven aan het kopen van groenten. Hoeveel dat is, is niet echt bekend. Maar ik denk 
dat wanneer je je eigen voedsel verbouwt de fi nanciële opbrengst nauwelijks opweegt tegen 
de inspanning die je er voor moet getroosten: het land spitten, zaaien, onkruid vrij houden en 
oogsten, het is een greep uit de handelingen die een moestuinder in de loop van het jaar moet 
worden verricht, die best wel wat inspanning vragen. Ik heb wel eens gezegd dat wanneer je 
een moestuin begint met het idee er aan te verdienen, je beter een krantenwijk kan nemen en 
je groenten kan kopen, dat levert vermoedelijk meer op dan je groenten met veel moeite aan 
de grond onttrekken. Ik heb een moestuin omdat ik het leuk vind en wij het belangrijk vin-
den om biologische producten te eten. Een bijkomende reden is dat het ook de nodige fysie-
ke inspanning vergt, wat weer goed is voor de gezondheid. Wanneer ik na wat uren vanaf de 
moestuin terugloop naar ons huis zeg ik vaak gekscherend ‘zo ik hoef niet meer naar de sport-
school’. Ik prijs mij dan gelukkig want ik heb nooit iets met sport gehad, ik vind het onzinnige 
tijdsverspilling. 

Nu heb ik het voordeel dat ik mijn moestuin altijd op ‘eigen grond’ heb kunnen uitoefenen, 
ik ben nooit afhankelijk geweest van andermans luimen voor het hebben van mijn moestuin, 
noch bepaalde een ander de prijs die ik voor de grond van mijn moestuin zou moeten beta-
len. Nu zal de lezer zich afvragen waar ik op doel. Termen als ‘luimen’ en ‘prijs voor de grond 
van een moestuin’ in verband met het hebben van een plek om je eigen voedsel te verbou-
wen? Laat ik het toelichten. Mijn vader had in de jaren 70 een volkstuin op een complex in de 
Roversbroekpolder in de nabijheid van de gemeente Lisse in de Bollenstreek. Op zekere dag 
kwam één van de wethouders van het College van B en W – een mevrouw die lid was van de 
VVD – op de gedachte om belasting te gaan heffen op de volkstuinen in de Roversbroekpol-
der. De argumentatie die hierbij werd gegeven was dat het eigenlijk niet om volkstuinen ging 
maar om ‘nutstuinen’. Nu is dat eigenlijk niet verbazingwekkend. Door de eeuwen heen zijn 
bestuurders en autoriteiten altijd al zeer creatief geweest in het verzinnen van allerlei belastin-
gen om de mensen een poot uit te draaien, om het wat grof te zeggen. Vaak leidde dat tot de 
meest absurde belastingen. Om er een paar te noemen. Molenaars werden ooit verplicht om 
windbelasting te betalen, want zij verdienden geld aan de wind, alsof de wind eigendom van de 
bestuurders was. In oude wijken kom je nog wel eens tegen dat woningen geen deur aan de 
voorkant van het huis hebben maar aan de achterkant. De reden daarvoor was dat de autori-
teiten een belasting op voordeuren hadden ingesteld. Wanneer je deze dingen bedenkt denk je 
al snel ach dat zijn zaken uit het verleden, toen we leefden in een land waarbij de bestuurders 
er op uit waren om de bevolking waar het maar mogelijk was geld af te troggelen. Maar dat is 
gelukkig verleden tijd denk je dan.
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Wie schets mijn verba-
zing toen ik een tijdje 
terug in de krant las 
dat de gemeente Am-
sterdam van plan is om 
de huur van de volks-
tuintjes met 500%, ja 
u leest het goed met 
500%, te verhogen. En 
het gaat niet over een 
paar tuintjes maar 8.000 
stuks verspreidt over 
40 parken. Ik kon mijn 
ogen niet geloven. Am-
sterdam heeft sinds de 
zomer van 2018, zoals 
dat heet, een ‘links’ col-
lege van B en W. 

        Het Amsterdams College van B en W

Zo’n college zou toch op moeten komen voor de gewone man, en dat zijn volkstuinders toch 
vooral. En dat zelfde college wil die gewone man, die een moestuin of bloementuin heeft nu 
extra belasten. Mijn verbazing werd nog groter toen ik me realiseerde dat Amsterdam niet al-
leen een links college heeft maar dat de grootste partij in de gemeente en het college ook nog 
eens Groen Links is en dat het niet een wethouder van bijvoorbeeld D66 was, een partij die je 
niet echt als links kan beschouwen, die het voorstelde, maar ook nog eens een wethouder van 
Groen Links zelf. Wanneer er één activiteit is die groen is dan is het wel het hebben van een 
volkstuin of bloementuin. Geen pesticiden, geen kunstmest, geen lange afstanden die moeten 
worden overbrugd om de groenten thuis te krijgen. En juist het gemeentebestuur van Amster-
dam, waarin Groen Links de grootste partij is, wil de prijs van de tuinen gigantisch verhogen. 
Nu begrijp ik de fi nanciële problemen van de gemeente Amsterdam, maar zoek dan je oplos-
sing daar waar het geld zit, bijvoorbeeld op de zuid-as, maar toch niet bij de volkstuinders, 
die nu juist al sinds jaar en dag een groen beleid, met bij wijze van spreken de laarzen in de 
modder, in praktijk brengen. 

Hoe gek kan je het als politiek maken? Maar ach, ik bedenk mij ook dat ik daar niet te ver-
baasd over moet zijn. Ooit liep ik tussen de middag door Den Haag en zag ik een soort Hum-
mer reiden, u weet wel zo’n auto die enorm verontreinigend is omdat deze auto één liter 
benzine verstookt per drie kilometer. Toen ik beter keek zag ik de persoon achter het stuur, het 
was de latere fractieleider van de Tweede Kamerfractie van Groen Links. Een vriend van mij 
heeft de afgelopen jaren, voordat de Corona toesloeg, bijna wekelijks per vliegtuig stedentrip-
jes gedaan. Hij stemde wel op Groen links. Ik verdenk hem er van dat hij die stem op die partij 
uitbrengt als een soort ‘afl aat’ voor zijn zonden. Hij zal niet de enige zijn.

Oplossing van de Bijenpuzzel
A+G 
B+I 
C+E 
D+K
F+H
J+L
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Algemene Ledenvergadering
van de Amsterdamse Vereniging tot Bevordering van de Bijenteelt

In het winternummer van Bij-Zaken stond reeds de agenda voor de ALV die dit voorjaar zou 
plaatsvinden. Aanvankelijk bestond er bij het bestuur de opinie dat in het geval de ALV geen 
doorgang kan vinden door de pandemie, de besluitvorming over een beperkt aantal agenda-
punten per e-mail zou kunnen plaatsvinden. De laatste tijd zijn er ontwikkelingen omtrent de 
registratie van bijenvolken, die bespreking behoeven en zich niet lenen voor besluitvorming 
per e-mail (het gaat om agendapunt 7). Het bestuur is van oordeel dat de registratie van bij-
envolken en de wijze waarop dit mogelijk gaat plaatsvinden bespreking behoeven waarbij een 
directe uitwisseling van meningen en standpunten noodzakelijk zijn. Het bestuur stelt daarom 
voor om de datum waarop de ALV van 2021 gaat plaatsvinden te verschuiven naar een tijdstip 
later dit jaar waarop – gezien het verzwakken van de pandemie – er weer een bijeenkomst kan 
plaatsvinden in het museum. 

De hiervoor gemelde problematiek rond de registratie van bijenvolken wordt uitgebreid aan de 
orde gesteld in Bij-Zaken (zie elders in dit nummer).

Wanneer de ALV 2021 gaat plaatsvinden horen de leden op het moment dat het er naar uit ziet 
dat het weer mogelijk is.  

Zondag [nader te bepalen datum] 2021, 14.00 uur

Locatie: Het museum op het Nieuwe Bijenpark
Baron Schimmelpenninck van der Oyeweg 4, 1067 HV Amsterdam
U wordt ontvangen met koffi e vanaf 13.30 uur

Agenda:

1 Opening en mededelingen van de voorzitter

2 Ingekomen stukken

3 Verslag Algemene Ledenvergadering van 17 maart 2019. 
 Reeds toegezonden in april 2019. (Bijlage 1)

4 Jaarverslag 2020 (Bijlage 2)

5 Financieel verslag 2019/begroting 2020 (Bijlage 3)

6 Verslag van de kascommissie/benoeming kascommissie

7 Bijenberaad Groot-Amsterdam

8 Stand van zaken commissies

9 Activiteiten verenigingsjaar 2021 (Bijlage 4)

10 Samenstelling bestuur
 Aftredend en herkiesbaar Ko Veltman

11 Rondvraag

Sluiting van de vergadering
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BIJLAGE 1 

Verslag Algemene Ledenvergadering van de AVBB, gehouden op zondag 17 maart 
2019 op het Bijenpark.

Aanwezig: de bestuursleden Peter Jan Brouwer, Gerrit Schipper, Ko Veltman, Gerard van der 
Zwan en (aspirant) bestuurslid Søs Astrup’. AVBB-leden: Tom van der Aa, Vincent Driest, Vibe-
ke Ferrée, Mohammed el Garit, René Genet, Ria Guitoneau, Ruud van der Helm, Ries Hoogen-
doorn, Ina Ruijter, Rob Saal, Annemieke Timmerman, Cynthia Lionahr Vernie, Wout van Vrees-
wijk, Els Pijt - van Zijverden, Henk Wijnbelt.

Afwezig met bericht van verhindering: Ab Holkamp, Danielle Kars, Marja van der Veldt.

1. Opening en mededelingen van de voorzitter
De voorzitter meldt de berichten van verhindering.

2. Verslag ALV van 25 maart 2018
Het verslag wordt goedgekeurd.

3. Ingekomen stukken
Geen.

4. Jaarverslag 2018
Het jaarverslag wordt goedgekeurd.

5. Financieel verslag 2018/begroting 2019
De penningmeester licht het jaarverslag over 2018 en de begroting voor 2019 uitgebreid toe. 
Beiden worden goedgekeurd. In Bij-Zaken is momenteel sprake van slechts één advertentie 
van Plooy. Ries Hoogendoorn zal bij de hovenier van het Bijenpark vragen of hij ook in Bij-Za-
ken wil adverteren.

6. Verslag van de kascommissie/benoeming nieuwe kascommissie
De kascommissie verleent de penningmeester (en daarmee het bestuur) décharge. De leden 
van de kascommissie Oscar Vrij en Eline Pellinkhof treden terug. De leden René Genet en Rob 
Saal worden benoemd in de nieuwe kascommissie.

7. Voorstel wijziging imkertuinreglement:
Het voorstel om art. 28 te wijzigen in de zin dat twee peildata (zowel 15 april als 15 oktober) 
worden gehanteerd wordt aanvaard, met dien verstande dat dit geldt voor (hoofd-)bijenvol-
ken en niet voor kleine ‘reserve’-volken. Voor deze laatste wordt een ontheffi ng verleend op 
het park, om in het voorjaar te worden verenigd met de (hoofd-)volken. Wijziging van art. 28 
beoogd te voorkomen dat het Bijenpark als een soort winterstalling wordt gebruikt.

De ALV stemt in met het wijzigen van art. 9. Hiermee wordt een aspirant-huurder bij aanvang 
van de huur een proefcontract geboden. Het doel hiervan is dat de aspirant-huurder in de 
proefperiode aantoont de regels, gesteld in het imkertuinreglement, op een goede en adequate 
wijze na te leven. Een maand voor het afl open van het proefcontract wordt beoordeeld of de 
huurder gedurende de periode van het afgelopen jaar de werkzaamheden op een wijze heeft 
uitgevoerd overeenkomstig de regels gesteld in het reglement. Het AVBB-bestuur beoordeelt 
dit wat betreft het houden van de bijen. In de ALV wordt benadrukt dat de wijziging van het 
reglement vooral een stok achter de deur is. Zoals in het verleden, wordt beoogd dat in een 
goede sfeer op een nette wijze met de tuinen en bijenvolken wordt omgegaan.

Het voorstel om art. 25 (varroa-bestrijding) te wijzigen wordt aanvaard. De ALV spreekt zich 
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er over uit dat de bestrijding van de varroa-mijt op het Bijenpark een noodzaak is. Niet bestrij-
den is geen optie. Voorkeur wordt uitgesproken om de bestrijding gezamenlijk te ondernemen. 
Genoemd wordt ook de mogelijkheid om imkers verplicht te stellen de bestrijding te melden, 
bijvoorbeeld door een aantekening op de kastkaart van het bijenvolk.

Een nieuw artikel (art. 37 over waarneming) wordt aangenomen. Wanneer een imker, tijdens 
zijn of haar afwezigheid de volken laat verzorgen door iemand anders, dan dient dit te worden 
gemeld bij het bestuur. Dit geldt uiteraard niet wanneer de waarneming geschiedt door een 
andere imker op het park die bij het bestuur bekend is. 

Een discussie vindt plaats over bijensoorten op het Bijenpark. Achtergrond hierbij is dat het 
bestuur regelmatig klachten krijgt over roverij op het park, met name van Buckfast-bijen. De 
vraag die wordt geopperd is of er op het Bijenpark een keuze gemaakt zou moeten worden 
voor bijvoorbeeld de Carnica. Het voordeel daarvan is op lange termijn dat het makkelijker 
wordt om aan koninginneteelt te doen. Achtergrond hierbij is dat er op het park een aantal 
imkers zijn die Buckfast-bijen houden. Van dit bijensoort is bekend dat het van nature rovers 
zijn. In de discussie wordt dit door de imkers die Buckfast houden ook erkend, vooral wat be-
treft het roven van vegers. Ook wordt evenwel het standpunt vertolkt dat roverij geweten zou 
moeten worden aan de imker van het beroofde volk, een standpunt dat niet iedereen deelt. Er 
wordt op gewezen dat Amstelveen wel een keuze heeft gemaakt voor één bijentype, maar dat 
dit voortkomt uit de omstandigheid dat Amstelveen een varroa-bestrijdingsproject uitvoert.

8. Activiteiten verenigingsjaar 2019
De lijst met activiteiten wordt voor kennisgeving aangenomen. Annemieke Timmerman merkt 
op dat de Beemsterbijenmarkt om 9 uur begint, er zullen een paar volkjes en tweedehands 
kasten te koop zijn, alsook kleding en andere imkerartikelen. Desgevraagd deelt het bestuur 
mee dat ook dit jaar de AVBB een kraam zal bemensen op de markt.

Ina Ruijter meldt dat zij met Marja van der Veldt ook het komende jaar de soos zullen organi-
seren.

De Commissie Historie bereidt een nieuwe tentoonstelling in het museum voor over ‘frontjes’ 
voor bijenkasten. Echter de voorbereiding vergt meer tijd dan was beoogd, zodat de tentoon-
stelling vermoedelijk niet eerder dan in de loop van de zomer kan worden geïnstalleerd.

Aangaande de zwermschepperslijst wordt opgemerkt dat er wellicht een uitbreiding kan plaats-
vinden naar Amsterdam Z.O. en Diemen. Ook zou het goed zijn bio-imkers bij de lijst te be-
trekken, immers het zijn bio-imkers die zwermen een natuurlijke aard toekennen. Overigens 
wordt erop gewezen dat er vele ‘foutmeldingen’ zijn. Annemieke Timmerman ontving afgelo-
pen jaar 63 meldingen, waarvan er maar 3 zwermen waren.

Wat betreft de Open-imkerij-dagen wordt melding gemaakt van de wens van de SBA Tour de 
Boer erbij te betrekken. De besluitvorming rond dit punt is evenwel nog niet afgerond.

9. Stand van zaken commissies, instelling nieuwe commissie
Het bestuur stelt, op basis van art. 20 van het huishoudelijk reglement van de AVBB, voor 
om een ‘Commissie Varroa-bestrijding’ in te stellen. De reden hiervoor is dat de besmetting 
van de Bijenvolken op het Bijenpark met de Varroa-mijt omvangrijk genoemd kan worden. 
Het bestuur heeft om die reden in het jaarplan voor 2019 de bestrijding van Varroa tot priori-
teit bestempeld. Het bestuur stelt een wijziging van het imkertuinreglement voor om zorg te 
dragen voor een adequate bestrijding van de Varroa-mijt. In het wijzigingsvoorstel voor art. 
25 zijn nieuwe regels vastgesteld die het mogelijk moeten maken om op een effectieve wijze 
de Varroa op het Bijenpark te bestrijden. Omdat dit veel werkzaamheden met zich brengt stelt 
het bestuur voor om een ‘Commissie Varroa-bestrijding’ in het leven te roepen. Deze Commis-
sie krijgt als doel de bestrijding van de Varroa, overeenkomstig de procedures neergelegd in 
artikel 25 van het Imkertuinreglement. 
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De ALV stemt in met het instellen van een Commissie Varroa-bestrijding.

Vervolgens wordt ingestemd met een Commissie Taxatie. Het formulier waarmee de commissie 
de taxaties van de imkertuinen gaat verrichten wordt bekend gesteld op het besloten deel van 
de website van de vereniging. 

10. Samenstelling bestuur:
Marja van der Veldt treedt af. Søs Astrup treedt toe tot het bestuur. De ALV gaat akkoord met 
haar benoeming. Het bestuur bestaat daarmee wederom uit vijf personen. Bestuurslid Gerrit 
Schipper volgt Marja op als vertegenwoordiger van de AVBB in de SBA. De ALV stemt in met 
zijn benoeming.

11. Rondvraag
Cynthia Lionahr Vernie doet verslag van de opzet en het functioneren van de ledenraad, waar-
van zij, ook als vertegenwoordiger van de AVBB, deel uit maakt. Rob Saal voert met Cynthia 
een discussie over de legitimiteit van de ledenraad. Twee gezichtspunten komen naar voren. 
Enerzijds een model waarbij vertegenwoordiging plaatsvindt per mandaat, anderzijds verte-
genwoordiging via verkiezing. Het eerste model was vroeger gangbaar, het huidige model (met 
de ledenraad) is gebaseerd op het tweede model.

De penningmeester meldt dat de AVBB geen gezinsleden kent en stelt voor een gezinslidmaat-
schap te introduceren. Dit houdt in dat twee imkers, die beiden lid zijn van de AVBB en op 
hetzelfde adres wonen, voortaan een korting van € 10,- ontvangen.

De voorzitter sluit de vergadering

15-04-2019 Gerard van der Zwan

BIJLAGE 2
Jaarverslag 2020
van de Amsterdamse Vereniging tot Bevordering van de Bijenteelt.

Nieuwjaarsreceptie
Op zondag 12 januari 2020 kwamen veel leden naar de Nieuwjaarsreceptie van de AVBB. Ook 
dit jaar werd de Nieuwjaarsreceptie georganiseerd door Eline Pellinkhof, Daniëlle Kars en Gerrit 
en Ani Schipper. Heel veel dank daarvoor. De tafel was, zoals voorgaande jaren, ook dit keer 
rijk gevuld met eten en drank meegebracht door een aantal leden. Iedereen hiervoor veel 
dank. 

Vanouds is de Nieuwjaarsbijeenkomst ook een plek waar de leden worden bijgepraat. Paul 
Toebes, de voorzitter van de SBA, ging uitgebreid in op de omvangrijke werkzaamheden in ver-
band met de vernieuwing van de waterleidingen op het Nieuwe Park. 

De voorzitter van de AVBB Ko Veltman vertelde over de aanstaande opening van de tentoon-
stelling ‘bijenkastfrontjes uit Slovenië’ in het museum. De frontjes, die al decennia lang worden 
gebruikt in dat land, bevatten kleurrijke afbeeldingen en doen dienst als verkleining van het 
vlieggat.

Voor de vierde maal werd op de Nieuwjaarsreceptie een wisseltrofee uitgereikt aan de AVBB-er 
van het jaar. Marja van der Veldt, de trofee-juryvoorzitter, memoreerde dat de trofee dit jaar 
aan een bewoner van het Oude Park wordt uitgereikt, namelijk Corry de Weert. 
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Op de Nieuwjaarsbijeenkomst werd 
ook afscheid genomen van Ina 
Ruijter en Marja van der Veldt, die 
jarenlang de Imkersoos hebben 
georganiseerd. Waavoor de AVBB 
hen zeer dankbaar is. 

Bestuur
In 2020 trad Peter Jan Brouwer af 
als bestuurslid. Na hun verkiezing 
traden tot het bestuur toe Lies en 
David Graves. Het bestuur bestond 
in 2020 na de (digitale) ALV uit Ko 
Veltman (voorzitter), Gerrit Schipper (penningmeester), Gerard van der Zwan (secretaris), Søs 
Astrup en Lies en David Graves (bestuursleden). Gerrit Schipper was ook in het afgelopen jaar 
de vertegenwoordiger van de AVBB in het SBA-bestuur.

Bestuursvergaderingen
Het bestuur is in 2020 viermaal bijeengekomen. De vergaderingen vonden plaatst op 2 februa-
ri, 13 juni, 1 augustus, 27 november.

Algemene Ledenvergadering
In 2020 vond er door de pandemie geen ALV plaats. Wel werden enige agendapunten (zoals de 
jaarstukken en het benoemen van nieuwe bestuursleden) aan de leden per e-mail voorgelegd. 
Gevraagd werd om instemming dan wel afkeuring per e-mail aan het bestuur mede te delen. 
Niet reageren vatte het bestuur op als instemming dan wel onthouding. Het bestuur heeft 
uitsluitend instemmende reacties ontvangen, zodat de aan de digitale ALV 2020 voorgelegde 
voorstellen goedgekeurd werden.

Imkersoos
Zondag 2 februari
Op deze Soos opende Ko Veltman de tentoonstelling in het Museum getiteld: “Beehive Front-
boards van Slovenië” met veel 
leuke bijenkastfrontjes uit Slove-
nië.

Evenementen
In het voorjaar was de renovatie 
van de Bijenstal voor het muse-
um gepland. Voor de (gedeelte-
lijke) fi nanciering en bouw was 
een verzoek tot ‘NL doet’ gericht. 
Deze organisatie zou de bouw 
op 14 maart doen plaatsvinden. 
Echter de Covit-19 gooide roet in 
het eten, zodat het niet mogelijk 
was de renovatie te doen plaats-
vinden. Het waren Ko Veltman en 
Gerrit Schipper, die de klus toen 
hebben opgepakt en tot een goed 
einde gebracht. Het resultaat mag 
er zijn een keurig gerenoveerde 
bijenstal.
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Eigenlijk had het op de ALV in maart moeten gebeuren; het onderscheiden van twee Jubila-
rissen en het benoemen van een Erelid. Echter, de ALV kon niet doorgaan en de ‘speldjes’, die 
behoren bij de onderscheidingen bleven in hun doosjes. Het was wachten op een mogelijkheid 
om ze op een andere bijeenkomst alsnog uit te reiken. Maar die bijeenkomst kwam er niet. 
Omdat het niet gewenst was om nog langer te wachten werd besloten tot het houden van een 
kleinere bijeenkomst. Op zaterdag 24 oktober vond om elf uur deze bijeenkomst plaats, aan-
wezig waren drie bestuursleden van de AVBB en de twee jubilarissen Ab Holkamp en Rob Saal. 
Beiden hebben een verdienste. Ab is 
25 jaar en Rob zelfs 40 jaar lid van 
de AVBB en van de NBV. De derde 
gehuldigde was Ries Hoogendoorn, 
die tot Erelid van de AVBB werd 
benoemd. Ko Veltman reikte de on-
derscheidingen uit. In zijn toespraak 
prees de voorzitter Ab en Rob voor 
hun trouw lidmaatschap van de AVBB 
en de NBV. Rob was het ook die in die 
40 jaren van zijn lidmaatschap veel 
werk voor de AVBB verrichte. Hij was 
bestuurslid, niet alleen van de AVBB, 
maar ook van de SBA. Daarnaast was 
hij ook lid van de landelijke NVBB, de voorganger van de huidige NBV. Voor de Bijenvereniging 
was Rob ook actief als docent voor de imkercursus. 
Ook zette hij Ries in het zonnetje en prees zijn grote verdienste voor de Bijenvereniging. Ries 
was jarenlang voorzitter van onze Bijenvereniging en verzorgde vele jaren de cursus voor be-
ginnende imkers, om slechts een beperkt aantal van zijn activiteiten voor de AVBB te noemen. 
De benoeming tot erelid van de AVBB was daarom volstrekt gepast.

Bijenberaad Groot-Amsterdam
Het doel van het Bijenberaad is om te komen tot intensieve samenwerking tussen de verschil-
lende bijenverenigingen in Amsterdam met het oog op het tot een oplossing brengen van de 
problematiek tussen honingbijen en wilde bijen. De afgelopen zomer vond een inventarisatie 
plaats van het aantal bijenvolken in Amsterdam en omstreken. Aan het onderzoek werkten 
ruim 30 imkers van onze afdeling aan mee. Studenten van In Holland gaan met deze gegevens 
aan de slag om er achter te komen of er voedselconcurrentie is tussen de honingbij en andere 
bloembezoekers. Op twee plekken in Amsterdam worden bijenvolken elektronisch en met tel-
lingen van het aantal decimeters broed en honing gevolgd. Ook deze gegevens gaan de stu-
denten verwerken in hun onderzoek, waarvan de resultaten in 2021 beschikbaar zullen komen.

Bij-Zaken
Ons Verenigingsblad verscheen ook in het verslagjaar weer viermaal, dankzij Eline Pellinkhof, 
die de vormgeving en opmaak verzorgde. Marianna de Leeuw en Gerard van der Zwan vorm-
den de redactie en natuurlijk ook de andere leden van de AVBB die de pen ter hand namen om 
artikelen te schrijven voor ons verenigingsblad. Waarvoor allen dank. 

Commissies

• Commissie Historie
In het verslagjaar werd de tentoonstelling ingericht en geopend over: “Bijenkasten uit Slo-
venië”. De tentoonstelling kon helaas, door de pandemie, gedurende het jaar niet worden 
bezocht. Inmiddels is de tentoonstelling opgeheven, omdat degene die een groot deel van de 
materialen leverde, deze voor andere doeleinden nodig had.

• Commissie Soos
De Soos kon dit jaar slechte eenmaal worden gehouden.
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• Materiaalcommissie
Het afgelopen jaar werd aangeschaft:
-  Een Bosmaaier
- Een printer

• Cursuscommissie
Het afgelopen jaar kon de basiscursus geen doorgang vinden.

• Commissie Lief en Leed
In 2019 werd vijfmaal een activiteit gefinancierd.

• Commissie Varroabehandeling
De ALV heeft op de vergadering van 17 maart 2019 het huishoudelijk reglement gewijzigd en 
aangevuld met bepalingen die een adequate bestrijding van de Varroa-mijt mogelijk moeten 
maken. Ook het afgelopen jaar heeft deze Commissie uitgebreid onderzoek gedaan naar de 
bestrijding van Varroa op het Bijenpark, middels een vragenformulier. Het resultaat is dat de 
meeste imkers de Varroa-mijt in de bijenvolken bestrijden en daarover ook aan de Commissie 
rapporteren. Daarbij moet worden opgemerkt dat de rapportage soms moeizaam geschiedt en 
pas na meerdere keren navraag wordt verkregen. Ondanks het positieve feit dat de mijt flink 
wordt bestreden neemt het niet weg dat een aantal imkers de Varroa niet of nauwelijks be-
strijdt, dan wel over de bestrijding niet rapporteert.

Donaties
In 2019 werden vijf donaties ontvangen. 

Ledenaantal
Het aantal leden bedroeg aan het einde van het jaar 251. 

Gezamenlijkheid
In het verslagjaar werden de volgende activiteiten ondernomen, door een aantal leden
- Invertsuiker (15 leden)
- Honingpotjes (22leden)
- Was (8 leden)

Bestuur
Rooster van aftreden:

2021 Ko Veltman

2022 Gerard van der Zwan

2023 Gerrit Schipper

2024 Søs Astrup

2025 Lies en David Graves
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BIJLAGE 3

AMSTERDAMSE VERENIGING TOT BEVORDERING VAN DE BIJENTEELT
Jaarrekening 2020
Balans 2020
Activa Passiva
Liquide middelen    Ontvangsten t.b.v. volgend jaar 1.637,84 

triodos 17.232,14   
plusrekening 10.008,53   sleutelborg 1.170,00 

Voorziening vervanging bijenkasten 0,00 
Vooruitbetaalde kosten Crediteuren 0,00 
Materiele 
vaste 
activa 85,87666667 325,95 Kapitaal     vorig boekjaar 22.396,41       

winst / (verlies) 2.362,37         
Kapitaal     24.758,78 

Totaal 27.566,62 Totaal 27.566,62 
Baten en Lasten 2020, Begroting 2021
 Begroting 2020 werkelijk 2020 Begroting 2021

Contributies 4.760,00     4.870,00              4.500,00         
Donaties 50,00         388,00                50,00             
Cursusgeld 2.400,00     572,16                2.037,00         
Verkoop honing 150,00       909,70                600,00            
Advertentie/Spons 150,00       -                     -                 
Huur tegels 210,00       210,00                210,00            
Open imkerijdag -            -                     
Bijzondere baten 50,00         164,05                50,00             
Rente -            -                     -                 

Totaal 7.770,00     7.113,91              7.447,00         

Lasten Begroting 2020 werkelijk 2020 Begroting 2021
Administratie 200,00                479,63 200,00 
Open-imkerijdag 150,00                0,00 150,00 
Nieuwjaar receptie 300,00                266,82 -                 

Div.kosten & kosten algemeen 1.000,00             946,96 1.000,00         
Verenigingsvolken 1.000,00             652,15 1.000,00         
Drachtplantenpot 400,00                0,00 145,00            
Verzekeringen 200,00                199,81 200,00            
Lief & Leed 150,00                117,62 150,00            

Leden-/Kringvergaderingen 150,00                25,32 100,00            
Cursuskosten 1.500,00             572,16 450,00            
BIJ- zaken 50,00                  0,00 50,00             
Museum/Collectie 600,00                181,98 600,00            
Imkersoos 600,00                251,98 600,00            
Museum (incl interieurverzorging) 1.000,00             921,48 1.000,00         
Representatie/Pr 300,00                0,00 150,00            
Afschrijvingskosten 103,33 103,33            
Slingerruimte 150,00                32,30 150,00            
onverziene kosten 1.095,00         

Subtotaal 7.750,00             4.751,54              7.143,33         
Winst/(Verlies) 20,00         2.362,37              303,67            

Totaal 7.770,00     7.113,91              7.447,00         
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BIJLAGE 4
Activiteiten verenigingsjaar 2021 

Voor de activiteiten van de AVBB in het jaar 2021 is alles bepalend de mogelijkheden om weer 
activiteiten te kunnen ondernemen waarbij meerdere mensen bijeenkomen. Zolang de pande-
mie heerst is er niet veel mogelijk. Indien de pandemie op z’n retour gaat is er natuurlijk veel 
meer mogelijk. 

- Imkercursus. Het bestuur verkent de mogelijkheden om de imkercursus dit jaar door te  
kunnen laten gaan op een wijze die veiligheid biedt tegen het Corona-virus. De cursus is be-
langrijk voor onze vereniging. Dankzij de cursus hebben wij een gezonde aanwas van nieuwe 
en deskundige leden van de Vereniging. 

-  De imkersoos: vanouds met lezingen, fi lms, workshops en excursies zal wederom 
plaatsvinden zodra dit mogelijk is op de eerste zondag van de maand. Ideeën voor de Soos 
zijn altijd welkom. 

- Op de eerste Soos zal ook de trofee voor de AVBB-er van het jaar worden uitgereikt. 
Wanneer er gedurende het jaar 2021 geen Soos plaats kan vinden, zal (in de loop van de 
herfst) een aparte bijeenkomst plaatsvinden voor de uitreiking (zie elders in dit nummer van 
Bij-Zaken).

- Wanneer er in mei wederom ‘de Beemster Bijenmarkt’ wordt gehouden, zal de AVBB 
daar aan meewerken. 

- Wanneer er in de zomer weer ‘open imkerijdagen’ kunnen plaatsvinden zal ook het Bij-
enpark en het Museum worden opengesteld voor het publiek.

- Bij-Zaken zal weer vier keer verschijnen. Een ieder die iets voor ons verenigingsblad wil 
schrijven is zeer welkom.

-  De zwermschepperslijst wordt bijgewerkt en er zal voor worden gezorgd dat alle Am-
sterdammers de lijst makkelijk kunnen vinden.

- Ook het komend jaar zal de nodige aandacht worden gegeven aan PR, zowel door fol-
ders alsook door de digitale media.

- Gezamenlijke inkoop van bijenvoer en potjes. Bezien wordt ook of andere zaken zich 
voor gezamenlijke inkoop lenen.

- De nodige aandacht zal worden gegeven aan het reizen met de bijen, zodra dit weer 
goed mogelijk is, om de druk op het park en de omgeving te verlichten.

- Het is de bedoeling om in het najaar wederom gezamenlijk was te smelten, waarna de 
was zal worden verwerkt. De was moet van bekende herkomst zijn, ter voorkoming van het 
ontstaan van ‘sjoemelwas’.

- In het jaar 2021 zal wederom veel aandacht worden gegeven aan het bestrijden van de 
Varroa op het Bijenpark.
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AVBB - Amsterdamse Vereniging 
tot Bevordering van de Bijenteelt

Voorzitter: 
Ko Veltman

Penningmeester: 
Gerrit Schipper
Bankrekening: 
NL47 TRIO 0391 033352

Secretariaat: 
Gerard van der Zwan
bijenvereniging@bijenpark.nl
Post: AVBB p/a Osdorperweg 778, 
1067TB Amsterdam

Bestuur: 
Søs Asrupt
David Graves
Lies Graves

Erelid: Ries Hoogendoorn

SBA - Stichting Bijenpark Amsterdam 

Secretariaat: 
Sander van Hulsenbeek
siertuinen@bijenpark.nl

Voor de huur van een sier- of imkertuin, 
de aan- of verkoop of het (ver)bouwen van 
huisjes kunt u zich schriftelijk wenden tot 
het secretariaat van de SBA.
Voor de huur van een tuin of imkertuin is 
het lidmaatschap van de AVBB vereist.

Redactie Bijzaken: 

Marianna de Leeuw 
leeuwtjem@gmail.com

Gerard van der Zwan
gvdz504@yahoo.com

Opmaak Bijzaken: 
Eline Pellinkhof

Bij-Zaken verschijnt 4 keer per jaar.
Verschijningsdatums: 1/3, 1/6, 1/9, 1/12
Kopij moet uiterlijk 1 week voor verschij-
ningsdatum bij de redactie zijn.

Agenda imkersoos

Elke 1e zondag van de maand 10.30 uur 
inloop met koffie.
Aanvang: 11.00 uur.
Plaats: Museum NP

Er zijn in de komende 
maanden helaas geen 
imkersosen gepland.


